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Dnevnik 2
Milica Jeftić
Ivan Nikolić; Ekonomski institut

Saradnja sa MMFomSaradnja sa MMFomSaradnja sa MMFomSaradnja sa MMFom

Spiker:
Ministar  privrede  Srbije  i  vršilac  dužnosti ministra  finansija,  Dušan  Vujović,  kaže  da  Srbija  želi  da  sa
MMFom  u  ovoj  godini  postigne  sporazum  o  trogodišnjem  zajmu,  što  bi  doprinelo  rešavanju  pitanja
budžetskog deficita i javnog duga. Pregovori sa Fondom očekuju se u septembru, a guvernerka Centralne
banke veruje da nam je dovoljan aranžman iz predostrožnosti.
Reporter Milica Jevtić:
U ekonomiji se, kako kažu, čuda ne dešavaju, pa Srbija treba da zna sa čim raspolaže u razgovorima sa
MMFom.  Tokom  poslednje  dve  godine  sa  članovima  ove  međunarodne  institucije  sela  su  dvojica
ministara  finansija.  Verovatno  će  Dušan  Vujović  biti  treći,  a  on  očekuje  da  ćemo  konačno  napraviti
sporazum. Možda zato što će septembarski pregovori biti lakši za usvojene zakone o radu i o PIO.
Ivan Nikolić, Ekonomski institut:
Država treba da insistira u pregovorima sa MMFom na zaista merama koje će smanjiti sivu ekonomiju u
neke prihvatljive okvire  i  s druge strane pokušaj,  tu nisam optimista, ali  zaista moramo da  radimo na
tome da napravimo vrlo realan program reformi javnih preduzeća.
Reporter Milica Jevtić:
MMF  traži  uštede,  ali,  Nikolić  kaže,  ne  eksplicitno  manje  plate  i  penzije.  Njihovo  smanjenje  bi,  po
njegovom  mišljenju,  smanjilo  potrošnju,  ali  ne  i  deficit.  Sa  druge  strane,  ekonomista  Milojko  Arsić
podseća da Srbija sa 8,5% BDPa ima najveći fiskalni deficit u Evropi. Zato tvrdi, ili smanjenje penzija i
plata za najmanje 10% ili povećanje poreza.
Milojko Arsić, Ekonomski fakultet:
Svaki ozbiljniji  plan  fiskalne konsolidacije  će uključivati  i  smanjivanje  rashoda za plate  i penzije. Osim
toga, biće neophodno da se smanje i izdaci koje država ima za pokrivanje gubitaka državnih preduzeća.
U okviru  toga  ističu se posebno gubici koje ostvaruje Srbijagas  i Železara Smederevo, ali  i gubici koje
ostvaruju preduzeća u restrukturiranju.
Reporter Milica Jevtić:
Sporazum sa MMFom bi, smatra, povećao šanse da se ovi planovi sprovedu, iako je zemlja i ranije imala
više takvih prilika, ali se ispostavilo da nismo do kraja sprovodili programe dogovorene sa Fondom.
Milojko Arsić, Ekonomski fakultet:
Jedan od razloga zašto zemlje koje imaju slabe institucije, kao što je to slučaj sa Srbijom, imaju koristi
od potpisivanja sporazuma sa MMFom. Naime, preuzimanje spoljnih obaveza utiče na njih da sprovedu
one politike od kojih bi možda odustale kad bi potpuno samostalno odlučivale.
Ivan Nikolić, Ekonomski institut:
Aranžman se donosi, kažem vam, upravo za te investitore kojima je stalo do MMFa i kojima je kada na
prvi pogled pogledaju stanje ekonomije jedne zemlje žele da vide da li je prisutan MMF tu ili ne.
Reporter Milica Jevtić:
Guvernerka  NBS,  Jorgovanka  Tabaković,  izjavila  je  za  magazin  Biznis  da  je  Srbiji  sa  MMFom  sada
potreban  aranžman  iz  predostrožnosti,  a  ne  stend  baj  sporazum.  Objašnjava  da  imamo  visok  nivo
deviznih rezervi  i da zato nema potrebe za novim zaduživanjem, ali da bi aranžman  iz predostrožnosti
doprineo  jačanju  održivog  razvoja Srbije  i  pružio  zaštitu  od  spoljnih  šokova. Srbija  je  u  poslednjih  15
godina imala tri sporazuma sa MMFom, 2001. i 2004. stend baj i 2009. aranžman iz predostrožnosti.
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